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روایترخشانبنیاعتماداز»آیآدمها«

 کودکانی که در خطر 
فلج شدن هستند ...

مجیدصدیقــی|تازه ترین اثر رخشــان 
بنی اعتماد فیلم مستند »آی آدم ها« درحال 
اکران اســت و همین ســبب شــده رخشان 
بنی اعتماد گفت وگویــی با مهر انجام دهد که 
نکات جالبی دارد. ازجمله این که گفته اســت 
اگرچه عده ای مُهر ســیاه نمایی بر پیشانی او 
زده انــد ولی اعتقاد دارد تا وقتی انســان های 
مبــارز و مقــاوم هســتند، می توان بــه دنیا 
امیدوار بود و انفعال نشــانه ناامیدی اســت. 
این کارگــردان همچنیــن از لحظه هایی که 
در موسســه »زنجیره امید« و در کنار بچه ها 
داشته، صحبت کرده است. گفت وگوی مدیر 
این موسسه، مریم مرعشــی هم نکاتی قابل 
تأمل دارد که اهمیــت آنها کمتر از گفته های 
بنی اعتماد نیست. او درباره دستگاهی صحبت 
کرده که برای عمل های با انحراف بالای 120 
درجه در آن برای ســتون فقــرات کودکان 
استفاده می شــود چون انحراف ستون فقرات 
در برخی از این بچه ها به قدری وخیم است که 
گاهی دکتر به آنها می گوید روی صندلی هم 
جابه جا نشــوند چون امکان فلج شدن وجود 
دارد. مرعشــی از نحوه ورود این دســتگاه به 
ایران می گوید و این که درنهایت نتوانسته اند 
آن را وارد کنند. او در این باره می گوید: »بعد 
از این که فهمیدیم دســتگاه نمی رســد، یک 
شــب که دیروقت بود دکتر مزدا با من تماس 
گرفت، خواب بودم و همســرم بیــدارم کرد. 
دکتر که متوجه شــده بود من خواب بوده ام، 
گفت: راحت خوابیده ای؟ ما ســه هفته دیگر 
به ایران می آییم و بایــد بچه ها را عمل کنیم، 
حواست هســت که ســی، چهل بچه ممکن 
اســت فلج شــوند؟ گفتم می دانم، حواســم 
هست، ولی دستگاه نرســیده و نمی دانم باید 
چه کار کنم. دکتــر گفت: یک جمله می گویم 
و اگر توانســتی بعد از آن باز هــم بخوابی برو 
بخواب، اگر لیلا )نام دختر خودم( روی تخت 
بیمارستان بود و تا سه هفته دیگر فلج می شد 
باز هم می خوابیدی؟ گفتم نه! امکان نداشت. 
گفت پس چطور حــالا که چهــل لیلا روی 
تخت بیمارستان هســتند و ممکن است فلج 
شوند، تو خوابیده ای؟ این حرف خیلی مرا به 
به هم ریخت و آن شــب تا صبح نخوابیدم. با 
خودم گفتم یعنی به قدری ناتوان هســتم که 
منتظر بمانم تا فرد دیگری برای من دستگاه 
وارد کند؟ حتی اگر لازم باشد تا ژاپن می روم 
و دســتگاه را می آورم یا از جای دیگری قرض 
می گیرم.« او در ادامه از روند تهیه دستگاه به 
هر قیمتی می گویــد و جریانی که در هر حال 
با ســختی و مشــقت پیگیری می شود تا این 
دســتگاه به ایران بیاید. رخشــان بنی اعتماد 
در ادامه دربــاره نمایش برخــی صحنه های 
دردناک در آثار این چنین گفته است: »نیازی 
به نمایش موقعیت های پردردتر در فیلم نبود. 
همین که شــما باخبر باشــید بچه همسایه 
بغلی بیمــاری جدی دارد، آیــا می توانید آن 
را از ذهــن بیرون کنیــد؟ آدرس هایی که ما 
در فیلم نســبت به موقعیت هــای این بچه ها 
می دادیم، کافی به نظر می رســید. همچنین 
به طور جدی از ابتدا این بنا را گذاشــته بودیم 
که قرار نیست ما فیلمی رقت انگیز بسازیم که 
صرفا احساسات و ترحم مخاطبان را برانگیزد، 
بلکه فیلم باید به سطح عمیق تری از ارتباط با 

تماشاگر می رسید.«
بنی اعتماد در ادامه درباره یکی از انتقادهای 
معروف به خودش گفته و این طور پاسخ داده 
است: »منِ فیلمســاز نوعی مورد هجمه قرار 
می گیرم که تو اگر درد را نشــان می دهی باید 
راه  حل هم نشان بدهی. ســوال این  است که 
اگر قرار باشد من هم درد را بگویم، هم راه  حل 
را نشــان بدهم، در این صورت وظیفه مدیر و 

وزیر و وکیل و سیاست گذار چیست؟« 
بنی اعتمــاد در پایان در واکنــش به جمله 
خبرنگار مبنی بر این که او را مبلغ مهر و محبت 
در فضای خشــن دنیای امروز خوانده اســت، 
گفتــه: »واقعا حال آدم از شــنیدن این جمله 
خوب می شود! این که همیشه مُهر سیاه نمایی 
بر پیشانی داشــته باشــی و الان این حرف را 
بشنوی که از مهر و محبت و امید حرف می زنی، 
خیلی خوب است. همیشه گفته ام که اگر من 
به عنوان فیلمســاز تلخی هــا را می بینم، آدم 
تلخ بینی نیستم! امید می تواند تعابیر متفاوتی 
در ذهن افراد مختلف داشــته باشــد، شــاید 
برای کســی نمایش گل و بلبل و داشتن پایان 
خوشحال کننده باشد، اما برای من امید یعنی 
مقاومــت و مبارزه و فکر می کنــم تا زمانی که 
انسان برای زندگی بهتر مبارزه می کند، یعنی 
امید هســت. انفعال یعنی ناامیدی و سیاهی. 
رویکرد نگاه من به جهان این است. تا وقتی که 
حتی یک نفر در مقابل شرایط سخت ایستاده 
باشــد و زیر چرخ دنده های فشارها خم نشده، 
می توان به جهان امیدوار بود و باور داشت که نه 
فقط یک نفر بلکه خیلی ها هستند که همچنان 

ایستاده اند.«

دريچه
خبرچهره

حاشیه
 خواهران »اسکندری« 

همبازی شدند
 محمد یعقوبی پس از یک دهه 

به تئاتر برمی گردد 
 فروش منزل پیشکسوت موسیقی 

برای درمان فرزند

 فرامرز رسولی 
درگذشت

فیلم سینمایی »دریاچه ماهی« نخستین ساخته 
بلند سینمایی مریم دوستی به تهیه کنندگی سعید 
ســعدی نیمه دوم آبان جلــوی دوربین می رود. 
سعید سعدی، تهیه کننده فیلم سینمایی »دریاچه 
ماهی« درباره روند تولید فیلــم گفت: هم اینک 
مراحل پیش تولیــد فیلم را ســپری می کنیم و 
به دلیل پرتعداد بودن شــخصیت های داستان، 
تعداد بازیگرانی که در این فیلــم به ایفای نقش 
می پردازند، زیاد است. او درباره زمان فیلمبرداری 
و لوکیشــن های این کار اجتماعی که پس زمینه 
جنگ دارد، گفت: فیلم داستانی را روایت می کند 
که بخشــی از آن به صورت رویاگونه و فلاش بک 
در جنگ می گذرد. ســعدی در ادامه به انتخاب 
بازیگران فیلم اشــاره کــرد: نادر فلاح، ســتاره 
اسکندری، لاله اسکندری، حدیثه تهرانی و صحرا 

اسداللهی حضورشان قطعی شده است.

مهر| استاد عزیز بسُّــاق یکی از نوازندگان 
بی بدیل ساز ســرنا در الیگودرز این روزها در 
آســتانه صد ســالگی به دنبال تأمین هزینه 
درمان پسرش برای پیوند ریه و خرید کپسول 
اکسیژن است. پرویز بسُّــاق فرزند این استاد 
موســیقی نواحی دراین باره گفت: متاســفانه 
مدتی اســت برادرم فقــط 1۴ درصد ریه اش 
ســلامت اســت و همین موضوع باعث شده 
که من و پــدرم دربه در دنبــال تأمین هزینه 
100 میلیون تومان پیوند ریه باشیم؛ به طوری 
که مجبور شدیم منزلی که در الیگودرز داریم 
به معرض فروش بگذاریم ولی همین منزل را 
هم بنگاهی خریدار نیســت. عزیز بسُّــاق   که 
هم اکنــون از مشــکل کم شــنوایی هم رنج 
می برد، طی هفته های گذشــته درگیر تأمین 

منابع مالی برای درمان فرزندش است.

ایسنا| آهنگســاز و صدابردار پیشکسوت 
سینمای ایران که این روزها، به علت عارضه 
شدید ریوی دربیمارســتان بستری بود،روز 
گذشته از دنیا رفت. فرامرز رسولی صدابردار، 
آهنگســاز که درعرصه میکــس، امور فنی 
صدا، برش نگاتیو، افکت، ســینکرون، ضبط 
موســیقی، صداگــذاری و... فعــال بوده و 
50 سال ســابقه فعالیت هنری داشته است، 
در روزهــای گذشــته بر اثر عارضه شــدید 
ریوی در بیمارستان بســتری شد که صبح 
دیروز ۴ آبان مــاه در بیمارســتان »تیریتا« 
در تهران از دنیا رفت. وی از  ســال 1۳۳۸تا 
1۳۷۷ صدابرداری فیلم های مختلفی چون 
»گنج قارون«، »بوی گندم«، »میرزاکوچک 
خان«، »شــام آخــر«، »ســردار جنگل«، 
»زنگ اول«، »مدرک جرم«، »خانه ابری«، 
»ناخداخورشــید«، »آری چنیــن بــود«، 
»ستاره و الماس«، »دام«، »مجروح جنگی« 

و... را برعهده داشته است.

 احتمال تغییر نام 
مجموعه »شهرزاد«

محبوبــهقــوام|روز گذشــته رئیس کل 
دادگســتری اســتان تهران از برخورد قانونی با 
بازیگران مهاجر به »جم« در صورت بازگشت خبر 
داد. با این حال هرمز ســیرتی، یکی از بازیگران 
بازگشــته از جم، روز گذشــته در بخش خبری 
یکی از شبکه های رادیویی گفت وگو کرد و دلیل 
سفر به ترکیه را مضیقه مالی دانست. ابراز ندامت 
سیرتی در حالی صورت گرفته که همزمان کلیپی 
از رابعه اســکویی نیز در فضای مجازی دست به 
دست شــد؛ فایلی صوتی که از بخش هایی از یک 
گفت و گو جدا شــده بود و از پریشانی و پشیمانی 
این بازیگر خبــر می داد. بین ایــن گفت و گو ها، 
صحبت هــای هرمز ســیرتی از آن جهت مهم تر 
است که هفته گذشــته خبر بازگشت او به ایران 
در رسانه ها منتشــر شد. ســیرتی در بخشی از 
جملاتــش عنوان کرده: »من نادم و پشــیمانم و 
تنها به دلیل مضیقه مالی به این شــبکه رفتم. از 
 ســال ۷5 تا 95 بیکار بوده ام. از خردادماه که این 
پیشنهاد به من شد و به شــبکه جم رفتم از این 
موضوع پشیمان بودم. فیلمنامه ای ارایه شده بود 
که بعــدا تغییر کرد و از طرفی هــم من دیدم در 
توانم نیست با این مجموعه کار کنم، یعنی نحوه 

روابط اجتماعی و مسائل جنبی که وجود داشت، 
باعث شد بازگردم و حالا هم از این موضوع نادم و 

پشیمان هستم.« 
ســیرتی و بازیگران نادم دیگر احتمالا از نحوه 
برخورد مســئولان در این شــبکه ناراضی بوده 
باشــند. چگونگی این نارضایتی شاید از فحوای 
جملات مهــدی مظلومی، مهم تریــن چهره ای 
کــه به جــم مهاجرت کرده، مشــخص شــود. 
این کارگردان دوشــنبه در گفت و گو با ســایت 
سینماسینما عنوان کرد: »حرفه ای ها قرار نیست 
به ایــران برگردند و تنها حقــوق »مفت خورها« 
قطع شده است!« استفاده از تعبیر »مفت خور« 
برای همکاران در حالی از سوی مظلومی عنوان 
می شــود که او در ادامه توضیــح داده: »قبلا هر 
کســی در جم بود، حقوق ثابــت می گرفت؛ اما 
بعضی هــا کار نمی کردند و مدیریــت اعلام کرد 
که دیگر به کســانی کــه کار نمی کنند و مفت 
می خورند و مفت راه می روند حقوق نمی دهد.« 
نامه قطع حقوق بازیگران بار دیگر هفته گذشته 
ماجرای مهاجران به جم را مطــرح کرد. در این 
نامه عنوان شــده بود که حقوق برخی بازیگران 
قطع و از شــبکه اخراج خواهند شــد. مظلومی 

درباره دلیل صادر شــدن این نامه از سوی سعید 
کریمیان، مدیر شــبکه جم نیز گفته بود: »دلیل 
ایــن تصمیم هــم به اصطلاح تــکان دادن افراد 
تنبل جهــت کار و ایجاد حس رقابــت، انگیزه 
و خلاقیت آنها بود؛ اما واقعیت این اســت که ما 
تا سه  ســال آینده برنامه ریزی کردیم و مشغول 
کار هســتیم.« او در ادامه دربــاره بازیگران نادم 
نیز اظهارنظر کرده بود: »این افراد عموما خیلی 
اینکاره نبودند و تقریبا همه شــان پناهنده بودند 
و از روی محبت مدیر شــبکه اســتخدام شــده 
بودند تا امکان کار و پیشــرفت بهشان داده شود 
که متأســفانه نتوانســتند بعد از یک  سال برای 
خودشان اتفاقی را رقم بزنند و به همین علت هم 
پای این نامه به میان آمد.« هر چند مظلومی در 
ادامه درباره دامی که شبکه جم برای جذب این 
بازیگران گسترده بود، صحبتی به میان نیاورده. 
در حــال حاضر مدیریــت این شــبکه در قبال 
بازیگرانی که به دعوت جم به این شــبکه رفتند، 
هیچ مســئولیتی را قبول نکرده است؛ چون روز 
گذشته دادستان تهران خبر از برخورد قانونی با 
بازگشتگان احتمالی داده. این در حالی است که 
حجت الله ایوبی، رئیس سازمان سینمایی، گفته 

بود: »گــر چه برای بازیگرانی که به شــبکه های 
ماهواره ای رفته اند، فرش قرمز پهن نشــده اما با 
رأفت اســلامی درباره آنها برخورد خواهد شد؛ 
البته او اشاره کرده بود که برخورد با این بازیگران 
فراتر از سازمان ســینمایی خواهد بود.« درواقع 
صحبت های ایوبی به شــکلی کامــلا متناقض با 
اعلام غلامحسین اســماعیلی، دادستان تهران 
اســت. رئیس ســازمان ســینمایی گفته است: 
»برخــی از این مهاجران طــی تماس هایی ابراز 
ندامت کردند و بخش حراســت نیز برخوردهای 

خوبی با این افراد داشت.« 
در هر حــال همزمان بــا ابزار ندامــت هرمز 
سیرتی، کلیپی مشــابه با همان واکنش از سوی 
رابعه اسکویی نیز منتشــر شده که این بازیگر در 
آن از پیوستن به شــبکه جم ابراز پشیمانی کرده 
بود. او همچنین گفته اســت کــه در حال حاضر 
از شــبکه بیرون آمده و مشــغول کار آزاد است. 
همچنیــن عنوان کرده جایی کــه در آن زندگی 
می کند )ترکیه( به هیچ وجه کشــوری نیست که 
دوست داشته باشــد آنجا بماند؛ اما درباره آینده 
چیزی نگفته؛ آینده ای که به نظر می رســد برای 

بازگشتگان از جم تاریک باشد....

مراسم افتتاحیه فیلم سینمایی »متولد ۶5« شامگاه دوشنبه 
۳ آبان در پردیس چهارســو برگزار شــد. اجرای این برنامه را 
علی ضیا برعهده داشت. محمدمهدی عسگرپور دراین مراسم 
گفت: متولد ۶5 دغدغه روزهای جوانان کشــور است. با توجه 
به این که مراحل رشدشان در تقاطع آرمان گرایی و واقع گرایی 
است و مسیر ســختی را طی کردند و متأســفانه دربسیاری از 
موارد نتوانستند از تجارب نســل پیش از خود بهره مند شوند. 
مجید توکلی کارگردان فیلم متولــد ۶5 نیز گفت: برای من 
امشب شــب مهمی اســت. متولد ۶5 حاصل تلاش یک گروه 
دوست داشتنی اســت که به معنای واقعی کنارم بودند. وی در 
ادامه گفت: نسل دهه۶0 نســل مهم و محترمی است. واکنش 
این نســل به شــرایط اقتصادی و اجتماعی جامعــه من را به 

سمت قصه متولد ۶5 برد.  به گزارش ایلنا، کارگردان این فیلم 
سینمایی با بیان این که این روز ها حال خوبی درفضای فرهنگ 

نیســت، افزود: رفیقم نیما طباطبایی )کارگردان مســتند من 
ناصر حجازی هســتم( با سرطان دســت وپنجه نرم می کند و 
می خواهم برایش دعا کنیم و دوست داشتم امشب اینجا بود. 

می خواهــم فیلــم متولــد ۶5 را تقدیم کنم بــه محمدرضا 
شــجریان که این روز ها پاییز غم انگیز نا خوش احوالی این مرد 
بزرگ اســت. بعد از آن توکلی از عوامــل فیلم دعوت کرد تا به 
روی صحنه بروند. درپایان مراســم میهمانان به تماشای فیلم 

نشستند. 
امین تــارخ، رســول صدرعاملی، محمدمهدی عســگرپور، 
مرتضی رزاق کریمی، هوشــنگ گلمکانی، پوری بنایی، مریم 
ســعادت، آنا نعمتی، منصــور لشــگری قوچانی، اصغر نعیمی 

ازجمله حاضرین در این مراسم بودند.

رئیسکلدادگستریتهرانازبرخوردقانونیبابازیگرانمهاجردرصورتبازگشتخبرداد

گذشته  گنگ، آینده  مبهم

افتتاحیه متولد ۶۵ در پردیس چهارسو

مجید توکلی فیلمش را به شجریان تقدیم کرد

»هیولای خــوش قلــب« نوشــته ماکس 
فلتویس به تازگی با ترجمه پریسا برازنده وارد 

بازار کتاب شده است.

فیلم ســینمایی »آبجی« نخســتین تجربه 
ســینمایی مرجان اشــرفی زاده جایزه بهترین 
فیلم داستانی بلند را ازچهارمین جشنواره فیلم 

زنان هرات به خود اختصاص داد.

محمد رحمانیان نویسنده و کارگردان تئاتر 
از روز 2۴ آبان مــاه اثر »هفــت مجلس درعزا و 
معجزه )نمایشنامه خوانی مجموعه مسافران(« 
را در تالار اصلی مجموعه تئاترشــهر روخوانی 

می کند.

کیانوش عیاری دبیر علمی هفته تصویرگری 
1۳95 از اهــدای نشــان »آبــان« بــه چهار 
تصویرگر و اختصاص یــک روز در تقویم به این 

رشته هنری خبر داد.

خانه »حراج ملــی« فراخوان چهارمین دوره 
این حراج را بــرای تمامی آثار هنری منتشــر 
کرد. براســاس اعلام مســئولان ایــن حراج، 
ایــن دوره از »حــراج ملی« بــا محوریت آثار 
هنری درتمامی رشــته ها برگزار خواهد شد و 
علاقه مندان فرصــت دارند تا هفتم آبان تصویر 
مناسبی از آثار هنری خود به همراه مشخصات 
آثار شامل تکنیک، ابعاد اثر، قیمت، عنوان اثر، 
تاریخ تولید و نام و نام خانوادگی خالق اثر را به 

دبیرخانه این حراج بفرستند.

درحالی  که کمپانی »لوکاس فیلم« توســط 
دیزنی خریداری شــده، ســاخت فیلم پنجم 
ازمجموعــه »ایندیانــا جونز« بــه کارگردانی 
اســتیون اســپیلبرگ و با بازی هریسون فورد 
اکنون روی میز اســت، به نظر می رســد جرج 
لوکاس بــا ایــن مجموعه همــکاری نخواهد 

داشت.

جدیدترین نمایش امیررضا کوهستانی با نام 
»پرونده مورســو، یک واکنش« این روزها در 

تئاتر »کمراشپیله« مونیخ روی صحنه است.

نمایش »شکسپیرعشــق 2001« نوشــته 
میلاد اکبرنژاد و کارگردانی عباس اقســامی به 
بخش اصلی فستیوال بین المللی تئاتر بلاروس 

راه یافت.

کمــال طباطبایــی مدیرعامــل انجمــن 
تصویرگران ایران از راه اندازی موزه تصویرگری 
با همکاری شــهرداری منطقه 12 تهران خبر 

داد.

بابی وی خواننده پاپ سرشــناس آمریکایی 
دهه۶0 میلادی در ۷۳ســالگی درگذشت. وی 
درطــول دوران کاری خود بیــش از 25 آلبوم 
منتشر کرد و  سال 2011 پس از ابتلا به آلزایمر 

ازعرصه موسیقی خداحافظی کرد. 

درحالــی  که همــه انتظــار داشــتند فیلم 
»جک ریچر: هرگز بازنگــرد« به راحتی عنوان 
پرفروش ترین فیلم ســینمای آمریــکا را از آن 
خود کنــد، فیلم کمدی »هالوویــن مادی« با 
زمینه ای مناســب بــرای روزهــای منتهی به 
جشــن  هالووین گوی ســبقت را از جک ریچر 
ربود و بــا 2۷ میلیون و۶00 هــزار دلار فروش 
دربیش از دو هزار سالن ســینما پرفروش ترین 

فیلم سینمای آمریکا شد.
عزیز طویلــی نویســنده و مــورخ گیلانی 
صبح امروز در ســن ۸۴ســالگی در بندرانزلی 

درگذشت.

نمایش »اتاق فاســتوس« به نویســندگی و 
کارگردانی علیرضا شــیخان تولید جدیدی از 
گروه تئاتر »آف استودیو« است که از 9 آبان ماه 
ســاعت 20:۳0 در تماشــاخانه مــوج نو روی 

صحنه می رود.

اخبار كوتاه

خبر آخر
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سیر و سلوک در سوریه  

ایسنا| محمد یعقوبی به زودی نمایش »ماه 
در آب« را پس از 10 ســال دوباره اجرا می کند. 
او در این باره گفته: »از 2۳ آبان ماه نمایش »ماه 
در آب« را که نخستین بار  ســال ۸5 در سالن 
ســایه تئاترشــهر اجرا کردم، در تئاتر باران با 
تغییراتی در متن و گــروه بازیگران به صحنه 
می برم.« او با اشــاره به این که گروه نمایشــی 
ماه در آب ایــن روزها درحال تمرین اســت، 
اضافه کرده: »10 ســال قبل که این کار را اجرا 
کردیم در دوره ای بودیم که می گفتند به دلیل 
این که گروه های زیادی در نوبت اجرا هستند، 
نمی توانید مدت زیادی نمایــش را به صحنه 
ببرید. به همین دلیل با وجود استقبال خوبی 
که شد، فقط حدود 20 شب اجرا داشتیم و این 
موضوع از دلایلی است که دوباره سراغ اجرای 

این اثر رفتم.«

فارس| با توجه به مشــکلات پیش آمده برای 
تهیه کننده مجموعه »شهرزاد« طی جلسه ای که 
یک هفته گذشته عوامل سازنده آن با هم داشتند 
احتمال تغییر نام این مجموعه را برای برون رفت آن 
از حاشیه ها لحاظ کردند. براساس این خبر در این 
جلسه که در آن مجری طرح عبدالله اسکندری و 
اسدزاده نیز حضور داشــتند تصمیم گرفته شده 
است که اگر محمد امامی مشــکلش حل نشد و 
قانون تصمیم بر ضبط اموال این تهیه کننده گرفت 
اسدزاده به عنوان تهیه کننده فصل دوم مجموعه 
شهرزاد معرفی شود و سرمایه ای که تا به این لحظه 
از ســوی محمد امامی وارد این پروژه شــده است 
بازگردانده شود و همچنین به دلیل این که شهرزاد 
به نام تهیه کننده به ثبت رسیده است نامش را تغییر 
دهند. در نتیجه باید دید آیا با روند اتفاقاتی که برای 

امامی می افتد آیا نام شهرزاد تغییر خواهد کرد.


